



تشرين أول / أكتوبر 2023

مرصد

«تقرير أولي»

حصار الانتهاكات الإسرائيلية بحق الشعب الفلسطيني
في المجالات التربوية والثقافية والعلمية منذ بدء العدوان الإسرائيلي
على قطاع غزة (7 - 17 تشرين أول / أكتوبر 2023)

إصدار

اللجنة الوطنية الفلسطينية للتربية والثقافة والعلوم

17 تشرين أول / أكتوبر

2023

منذ السابع من أكتوبر 2023، وبعد إصدار دعوات علنية للإبادة الجماعية، مع تعهد رئيس الوزراء الإسرائيلي بنيامين نتنياهو بتحويل غزة إلى جزيرة مهجورة، شرعت الطائرات الحربية الإسرائيلية في إسقاط آلاف القنابل على غزة. وأغلقت جميع مخارج غزة، وقطعت الغذاء والماء والوقود والغاز والكهرباء عن السكان المدنيين. وقتلت أكثر من 3300 فلسطيني، أكثرهم أطفال ونساء، ومن بينهم موظفي الأمم المتحدة، وأعضاء اللجنة الدولية للصليب الأحمر، وعاملين في الأونروا، وصحفيين وكتاب ومثقفين وفنانين ولاعبين وعاملين في المجال الطبي والإغاثي. لقد تم مسح عائلات بأكملها من السجل المدني في غزة، وقد تم تدمير المناطق السكنية بما في ذلك مخيمات اللاجئين والمباني السكنية والمستشفيات والمدارس والمعالم التاريخية. وقد تم استهداف سيارات الإسعاف والمرافق الطبية بشكل متعمد.

ومن الجدير ذكره أن العملية العسكرية المميتة التي يشنها الاحتلال الإسرائيلي ضد السكان الفلسطينيين في غزة هي السادسة منذ عام 2008 وفي كل عملية من هذه العمليات، ارتكبت جرائم حرب، على مرأى ومسمع من العالم دون حسيب ورقيب.

يرصد هذا التقرير الأولي الانتهاكات الإسرائيلية بحق قطاع غزة في المجالات التربوية والثقافية والعلمية، إلى جانب الانتهاكات في القدس والضفة الغربية بالتزامن مع الإبادة الجماعية المستمرة ضد سكان القطاع، مع الإشارة إلى أن المعلومات الواردة في التقرير هي تغطي الفترة ما بين 7 أكتوبر حتى تاريخه، حيث أن المعطيات والمعلومات الواردة تتغير كل دقيقة نتيجة استمرار العدوان الإسرائيلي وصعوبات حصر ورصد الأعداد للشهداء والجرحى والضحايا والممتلكات المستهدفة.



الانتهاكات الإسرائيلية في قطاع غزة

الانتهاكات الإسرائيلية في مجال التربية والتعليم

الطلبة والأطفال	
الشهداء	الجرحي
أكثر من 1000 شهيد	ما يفوق 4000 جريح

المدارس		
شهداء من الكوادر التعليمية	المدارس التي تحولت إلى ملاجئ	المدارس المدمرة
نحو 130	نحو 90	نحو 150



- الشهيدة الطالبة الشيماء أكرم صيدم: الأولى على فلسطين في الثانوية العامة/ الفرع الأدبي لعام 2023 بمعدل 99.6 % والتي راحت ضحية القصف الإسرائيلي لمنزلها في غزة.

الانتهاكات الإسرائيلية في مجال التعليم العالي

قام طيران الاحتلال بقصف حرم الجامعات الفلسطينية في غزة والتضييق على طلبة الجامعات الفلسطينية الأخرى.

مؤسسات التعليم العالي والجامعات		
العدد	نوع الاعتداء	الجامعة
أكثر من 3	شهداء من المحاضرين	كل الجامعات
العشرات	شهداء من طلاب من الجامعات	كل الجامعات

-	تدمير مباني بشكل كلي	الجامعة الإسلامية-غزة
-	أضرار جسيمة بالمباني	جامعة الأزهر-غزة
-	تدمير مباني بشكل كلي	الكلية الجامعية للتعليم المهني والتقني



* الشهيد ياسين الأخرس الطالب في كلية الطب - جامعة الأزهر

الانتهاكات الإسرائيلية في مجال التعبير الثقافي والحريات الدينية

المؤسسات الدينية	
اعتداء على المؤسسات الدينية	مساجد
تدمير كلي	11
تدمير جزئي	20

اعتقال الفنانة الفلسطينية دلال أبو أمينة من مدينة الناصرة بسبب منشور مناهض للعدوان على قطاع غزة
استشهاد لاعب الملاكمة الفلسطيني عز الدين خضر رشاد أبو توهة
استشهاد لاعب كرة القدم في نادي بيت حانون الأهلي رشيد دبور
استشهاد لاعب كرة السلة الفلسطيني سعيد النباهين لاعب نادي البريج
استشهاد لاعب المنتخب الفلسطيني للجودو عبد الحفيظ مبوح
استشهاد نحو عشرة من المثقفين والفنانين والكتاب من قطاع غزة.

الانتهاكات الإسرائيلية في مجال التراث المادي وغير المادي

مواقع أثرية ومؤسسات ثقافية	
اسم الموقع	نوع الاعتداء
الأنتيډون - ميناء غزة القديم (مدرج على اللائحة التمهيدية للتراث العالمي ولائحة التراث الاسلامي)	قصف محيط الميناء بالطيران الحربي
متحف القرارة الوطني	قصف وتدمير المقتنيات الثقافية
مكتبة الشروق	قصف وتدمير
مكتبة سمير منصور	قصف وتدمير

الانتهاكات الإسرائيلية في مجال العمل الإنساني وطواقم المنظمات الدولية

الأمم المتحدة، الأونروا، واللجنة الدولية للصليب الأحمر	
العدد	
موظفي الأونروا	استشهاد نحو 15 موظفاً
منشآت تابعة للأونروا	استهداف نحو 20 منشأة
مدارس متضررة تابعة للأونروا	استهداف نحو 5 مدارس
موظفي الأمم المتحدة	استشهاد أكثر من 11 موظفاً
موظفي اللجنة الدولية للصليب الأحمر	استشهاد 5 موظفين

الطواقم الطبية والدفاع المدني	
العدد	نوع الاعتداء
28	الشهداء من الكوادر الطبية
غير محدد (بالعشرات)	الإصابات
23	تدمير مركبات إسعاف بشكل كلي
45	استهداف مركبات الإسعاف
6	شهداء من طواقم الدفاع المدني

المنشآت الطبية والمستشفيات

اسم المستشفى	نوع الاعتداء
مستشفى الإندونيسي	قصف مباشر وتعطل محطة الأكسجين وإصابات وشهداء في صفوف الكوادر الطبية والمرضى
مستشفى مدينة بيت حانون	استهداف مباشر من قبل طيران الاحتلال مما أدى إلى خروجه عن الخدمة
مستشفى العيون الدولي	استهداف مباشر من قبل طيران الاحتلال مما أدى إلى خروجه عن الخدمة
مجمع ناصر الطبي	قصف قسم الطوارئ وتدمير 5 مركبات إسعاف
مستشفى الدرّة للأطفال	استهداف مباشر من قبل طيران الاحتلال مما أدى إلى خروجه عن الخدمة
المستشفى المعمداني	استهداف مباشر من قبل طيران الاحتلال بالبراميل المتفجرة، ما أدى إلى مجزرة راح ضحيتها مئات الشهداء والجرحى
مراكز طبية أخرى	تضرر أكثر من 45 مركزاً طبياً نتيجة القصف المستمر

تعاين كل المستشفيات والمراكز الطبية في قطاع غزة من كارثة حقيقية نتيجة قطع الاحتلال للمياه والكهرباء عن القطاع مما يهدد حياة المرضى والمصابين إضافة إلى نقص الأدوية الخاصة بعلاج الأورام وغسيل الكلى، كما ويقوم الاحتلال الإسرائيلي بإرسال تحذيرات متكررة للمستشفيات مطالباً بإخلائها تمهيداً لقصفها. وفيما يخص مرضى السرطان وغسيل الكلى، فإن المستشفيات في غزة تفتقر الآن للعلاج المتقدم للأورام، وهناك نقص حاد بأدوية مرضى غسيل الكلى البالغ عددهم 1034 مريض.

الانتهاكات الإسرائيلية بحق الصحافة

نوع الاعتداء	العدد
الشهداء من الصحفيين	أكثر من 13
الصحفيين المفقودين	2
الجرحى من الصحفيين	أكثر من 20 صحفي
قصف مكاتب إعلامية وقنوات إخبارية	أكثر من 50 مؤسسة ومكتب اعلامي

الانتهاكات الإسرائيلية في مجال البيئة

قصف الأراضي وتدمير محاصيل زراعية بشكل متكرر
تحول وادي غزة إلى منطقة غير آمنة صحياً نتيجة توقف محطات معالجة الصرف الصحي
توقف جميع محطات تزويد مياه الشرب نتيجة توقف محطات تحلية المياه عند العمل
ما تبقى من مصادر المياه في قطاع غزة لا يكفي لتأمين ١٥ لتر للفرد، وهو الحد الأدنى الموصى به من منظمة الصحة العالمية للبقاء على قيد الحياة.

الانتهاكات الإسرائيلية ضد المحتوى الرقمي

19 ألف محتوى يحض على الكراهية والمعلومات المضللة والعنف و التحريض في منصة X (تويتر سابقاً)
128 حالة تقييد للمحتوى الفلسطيني في منصة X
229 محتوى كراهية يطالب بتدمير و حرق قطاع غزة في منصة X
750 ألف حذف للمحتوى الداعم للقضية الفلسطينية على منصة ميتا (فيس بوك وانستغرام)



الانتهاكات الإسرائيلية في الضفة الغربية والقدس

مدينة القدس

الانتهاكات الإسرائيلية في مجال التربية والتعليم

- تم إغلاق المدارس في القدس لعدة أيام نتيجة إغلاق قوات الاحتلال للبلدة القديمة بالقدس المحتلة

الشهداء	الأسرى	الجرحي
3	3	2

الانتهاكات الإسرائيلية في مجال التعليم العالي

- جامعة القدس- أبو ديس : اعتداء قوات الاحتلال على الطلبة في محيط حرم الجامعة
- شهيد من جامعة أبو ديس
- التحول إلى التعليم الإلكتروني

الانتهاكات الإسرائيلية في مجال التراث المادي

- اقتحامات مستمرة للمسجد الأقصى من قبل المستوطنين والتضييق على المصلين ومنعهم من الدخول اليه واغلاق البلدة القديمة منذ بدء العدوان الإسرائيلي على قطاع غزة.
- منع موظفي وزارة الأوقاف من الدخول للمسجد الأقصى.
- الاعتداء على كنيسة القيامة وبصق المستوطنين على أبواب الكنيسة.

الضفة الغربية

الانتهاكات الإسرائيلية في مجال التربية والتعليم

- تم تعطيل المدارس وتحويل الدوام عن بعد يومي 8 و 9 أكتوبر نتيجة اعتداءات المستوطنين والاحتلال على المدن والقرى وإغلاق الطرق.

وقد تم رصد الانتهاكات الإسرائيلية بحق الطلبة الفلسطينيين على النحو الآتي:

الشهداء	الأسرى	الجرحي
6	أكثر من 20 أسير	33

الانتهاكات الإسرائيلية في مجال التعليم العالي

إمنذ بدء العدوان الإسرائيلي على قطاع غزة، وما تبعه من تصعيد غير مسبوق للانتهاكات الإسرائيلية في الضفة الغربية، أغلقت الجامعات الفلسطينية أبوابها في الضفة الغربية وتحوّلت إلى نظام التعليم الإلكتروني عن بعد. وقد تم رصد الانتهاكات الإسرائيلية بحق الطلبة الجامعيين في الضفة الغربية على النحو الآتي:

الشهداء	الأسرى
1	7

الانتهاكات الإسرائيلية في مجال التراث المادي

- سبسطية (مدرجة على اللائحة التمهيدية للتراث العالمي - اليونسكو) : إغلاق الاحتلال للمنطقة الأثرية أمام المواطنين واقتحام المستوطنين المتكرر وسط إطلاق نار على المواطنين في المنطقة.
- دار الضرب الأثري - سلفيت: اقتحام الموقع وإغلاق الطرق المؤدية إليه.
- البلدة القديمة الخليل (مدرجة على لائحتي التراث العالمي والاسلامي) : منع لجنة الإعمار في الخليل من ترميم منزل واحتجاز طواقم الترميم.
- جبل العرمة الأثري-بيتا: اقتحام من قبل قوات الاحتلال والمستوطنين
- الحرم الإبراهيمي(مدرج على لائحتي التراث العالمي والإسلامي) : تم إغلاق الحرم الإبراهيمي أثناء الأعياد اليهودية في 7 تشرين أول/أكتوبر.

الانتهاكات الإسرائيلية في مجال حرية الصحافة:

- تم تسجيل 45 اعتداء وانتهاكاً ضد الصحفيين بالضفة الغربية

الانتهاكات الإسرائيلية في مجال البيئة:

- تم تسجيل أكثر من 20 اعتداء على الأراضي والمواشي والمزارعين أثناء موسم قطف الزيتون



Palestine - Ramallah , 2421080,2420901) ,174
Fax.: 2426333, Email: marsad.pncecs@gmail.com

فلسطين - رام الله , 174 , (2421080 , 2420901)
فاكس: 2426333، البريد الإلكتروني : marsad.pncecs@gmail.com

Web site : <http://www.pncecs.plo.ps>



Palestinian National
Commission for Education,
Culture and Science

October 2023

Observatory

"Preliminary Report"

**Israeli violations against the Palestinian people
In the educational, cultural and scientific fields since the start
of the Israeli aggression
On the Gaza Strip (07-17 October, 2023)**

Issued by

Palestinian National Commission for Education, Culture and Science

17 October

2023

Introduction:

Since October 7, 2023, after public calls for genocide, with Israeli Prime Minister Benjamin Netanyahu vowing to turn Gaza into a deserted island, Israeli warplanes have begun dropping thousands of bombs on Gaza. All Gaza exits have been closed, cutting off food, water, fuel, gas and electricity to the civilian population. It killed more than 3,300 Palestinians, most of them children and women, including UN staff, members of the International Committee of the Red Cross, UNRWA staff, journalists, writers, intellectuals, artists and players. and medical and relief workers. Entire families have been cleared from Gaza's civil registry, and residential areas including refugee camps, residential buildings, hospitals, schools and historical monuments have been destroyed. Ambulances and medical facilities have been deliberately targeted.

It is worth mentioning that the lethal military operation launched by the Israeli occupation against the Palestinian population in Gaza is the sixth since 2008 and in each of these operations, war crimes have been committed, in full view of the world without control.

This preliminary report monitors the Israeli violations against the Gaza Strip in the educational, cultural and scientific fields, as well as violations in Jerusalem and the West Bank in conjunction with the ongoing genocide against the residents of the Gaza Strip, **noting that the information contained in the report covers the period between October 7 to date, as the data and information received change every minute as a result of the continued Israeli aggression, With difficulties in counting and monitoring the number of martyrs, wounded, victims and targeted possessions.**



Israeli violations in the Gaza Strip

Israeli violations in the field of education

Students & Children	
Martyrs	Wounded
More than 1,000 martyrs	More than 4,000 wounded

Schools		
Martyrs of educational staff	Schools that have been turned into shelters	Destroyed schools
about 130	About 90	About 150



- **The martyr student Shaimaa Akram Saidam: the first in Palestine in high school / literary branch for the year 2023 with a rate of %99.6, who was a victim of the Israeli bombing of her home in Gaza.**

Israeli Violations Against Higher Education

The Israeli warplanes bombed the campuses of Palestinian universities in Gaza and harassed the students of other Palestinian universities.

Universities and Institutions Education Higher

University	Type of assault	Number
All Universities	lecturers of Martyrs	More than 3
All Universities	Martyrs from university students	Dozens
Islamic University-Gaza	Complete Building Destruction	-
Al-Azhar University-Gaza	Severe Damage to Buildings	-
University College of Vocational and Technical Education	Clashes at the University Borders	-



* The martyr Yassin Al-Akhras, a student at the Faculty of Medicine - Al-Azhar University

Israeli violations of cultural expression and religious freedom

Religious institutions	
Institutions Religious on Attack	Mosques
Total destruction	11
Partial destruction	20

Palestinian artist Dalal Abu Amna arrested from Nazareth for a leaflet against the aggression on the Gaza Strip
ahOT ubA dahsaR redahK enidezzE rexoB nainitselaP fo modrytraM ehT
The martyrdom of the football player in Beit Hanoun Al-Ahli Club Rashid Dabour
The martyrdom of the Palestinian basketball player Saeed Al-Nabahin, player of Al-Bureij Club
The martyrdom of the Palestinian judo team player Abdul Hafeez Mabhouh
About ten intellectuals, artists and writers from the Gaza Strip were killed.

Israeli violations of tangible and intangible heritage

Heritage sites and cultural institutions	
Site Name	Type of assault
Anthidon - Old Gaza Port (Inscribed on the World Heritage Preliminary List and Islamic Heritage List)	Bombing the perimeter of the port by warplanes
Al Qarara National Museum	Bombing and destruction of cultural objects
Al Shorouk Library	Bombing and destruction
Samir Mansour Library	Bombing and destruction

Israeli violations in the field of humanitarian work and the teams of international organizations

United Nations, UNRWA and the International Committee of the Red Cross	
	Number
UNRWA staff	The Martyrdom of About 15 employees
UNRWA facilities	Targeting about 20 facilities
Damaged UNRWA schools	Targeting about 5 schools

United Nations Staff	The Martyrdom of More than 11 employees
ICRC staff	The Martyrdom of 5 employees

Medical Staff & Civil Defense

Type of assault	Number
Martyrs of medical staff	28
Injuries	unspecified (dozens)
Ambulances were completely destroyed	23
Targeting ambulance Vehicle	45
Martyrs from the Civil Defense crews	6

Medical Facilities & Hospitals

Hospital Name	Type of assault
Indonesian Hospital	Direct bombardment, disruption of the oxygen station, injuries and martyrs among medical staff and patients
Beit Hanoun City Hospital	Direct targeting by the occupation aircraft, which led to its decommissioning
International Eye Hospital	Direct targeting by the occupation aircraft, which led to its decommissioning
Nasser Medical Complex	Bombing the emergency department and destroying 5 ambulances
Al Durra Children's Hospital	Direct targeting by the occupation aircraft, which led to its decommissioning
Baptist Hospital	Direct targeting by the occupation aircraft with barrel bombs, which led to a massacre that killed hundreds of martyrs and wounded
Other Medical Centers	More than 45 medical centers damaged as a result of continuous shelling

- **All hospitals and medical centers in the Gaza Strip suffer from a real disaster as a result of the occupation cutting off water and electricity from the Strip, which threatens the lives of patients and the injured, in addition to the shortage of medicines for the treatment of tumors**

and dialysis, and the Israeli occupation sends repeated warnings to hospitals demanding their evacuation in preparation for bombing. Hospitals in Gaza now lack advanced oncology treatment for cancer and dialysis patients, and there is a severe shortage. with medicines for 1034 dialysis patients.

Israeli Violations Against Journalism and Journalists	
Type of assault	Number
Martyrs of journalists	More than 13
Missing journalists	2
Injured journalists	More than 20 journalists
Bombing of media offices and news channels	More than 50 media institutions and offices

Israeli Violations Against the Environmental Sector

Frequent bombing of land and destruction of agricultural crops
Gaza Valley Turns into an Unsafe Area as a Result of Suspension of Sewage Treatment Plants
All drinking water supply stations were stopped as a result of the cessation of desalination plants when operating
The remaining water sources in the Gaza Strip are not enough to provide 15 liters per capita, the minimum the World Health Organization recommended for survival.

Israeli Violations Against Digital Content

19,000 hate content, misinformation, violence and incitement on (X) platform (formerly Twitter)
128 Restrictions on Palestinian Content on (X) platform
229 hate content incite for the destruction and burning of the Gaza Strip on (X) platform
750,000 deletions of content supporting the Palestinian cause on Meta (Facebook and Instagram)

Israeli violations in the West Bank and Jerusalem

Jerusalem City

Israeli violations in the field of education

- Schools in Jerusalem were closed for several days as a result of the closure of the Old City of Jerusalem by the occupation forces

Martyrs	Prisoners	Wounded
3	3	2

Israeli Violations against Higher Education

- Al-Quds University - Abu Dis : The Israeli occupation forces attacked students in the vicinity of the university campus
- A martyr from Abu Dis University
- Switching to e-learning as a result of settler and occupation attacks on cities and villages and road closures.

Israeli violations of tangible heritage

- Continuous incursions into Al-Aqsa Mosque by settlers, restrictions on worshipers, preventing them from entering it, and closing the Old City since the start of the Israeli aggression on the Gaza Strip.
- Preventing employees of the Ministry of Awqaf from entering Al-Aqsa Mosque.
- Assault on the Church of the Holy Sepulchre and spitting settlers at the church's gates.

West Bank

Israeli violations in the field of education

- Schools were Closed and Switched to e-learning on 8 & 9 October as a result of settler and occupation attacks on cities and villages and road closures.

Israeli violations against Palestinian students have been monitored as follows:

Martyrs	Prisoners	Wounded
6	More than 20 prisoners	33

Israeli Violations against Higher Education

Since the beginning of the Israeli aggression on the Gaza Strip, and the subsequent unprecedented escalation of Israeli violations in the West Bank, Palestinian universities in the West Bank have closed their doors and switched to a distance e-learning system. Israeli violations against university students in the West Bank have been monitored as follows:

Martyrs	Prisoners
1	7

Israeli violations of tangible heritage

- **Sebastia (inscribed on the UNESCO World Heritage Preliminary List) :** The occupation closed the heritage area to citizens and repeated incursions by settlers amid shooting at citizens in the area.
- **Dar Al-Batt Al-Athari – Salfit:** storming the site and closing the roads leading to it.
- **Hebron's Old City (World and Islamic Heritage Lists):** Hebron Reconstruction Committee banned from renovating a house and detained restoration crews.
- **Jabal al-Arma Archaeological Site-Beita:** Incursion by Israeli Occupation Forces and Settlers
- **The Ibrahimi Mosque (World and Islamic Heritage Lists):** The Ibrahimi Mosque was closed during the Jewish holidays on October 7.

Israeli Violations Against Journalism and Journalists

- 45 violations against journalists recorded in the West Bank

Israeli Violations Against the Environmental Sector:

- More than 20 attacks on land, livestock, and farmers were recorded during the olive harvest season



Palestine - Ramallah , 2421080,2420901) ,174
Fax.: 2426333, Email: marsad.pncecs@gmail.com

فلسطين - رام الله , 174 , (2421080 , 2420901)
فاكس: 2426333، البريد الإلكتروني : marsad.pncecs@gmail.com

Web site : <http://www.pncecs.plo.ps>